



الجمهورية العربية السورية

**Syrian Arab Republic**

**Statement Delivered by  
Ambassador Milad Atieh  
Permanent Representative of the Syrian Arab Republic  
To the Organisation for the Prohibition of Chemical  
Weapons**

**Subitem 7(c): Elimination of the Syrian Chemical Weapons  
Programme**

**105<sup>th</sup> Session of the Executive Council**

**05 March 2024**

**Please Check Against Delivery**

Mr. Chairperson,

**Firstly - with regard to the reports of the Director General**

We followed carefully and with interest what was stated in the monthly reports of the Director General, numbers: 121, 122, 123, 124, 125. Unfortunately, the Director General continues to formulate his monthly reports in a way that suggests that Syria is not cooperating with the Technical Secretariat. At the same time, these reports constitute the basis and pretext for making false accusations by some Western countries against Syria.

**Secondly- with regard to the Syrian Monthly Reports**

Syria has provided the Technical Secretariat, and through it to the States Parties, with five monthly reports, in the period between October 2023, and February 2024, where Syria has clarified much important information and corrected much of the non-objective information that tainted the reports of the Director General and the Technical Secretariat. .

**Thirdly - regarding the report of the Director General on the work of the Declarations Assessment Team (DAT)**

Syria welcomed the holding of the 25<sup>th</sup> and 26<sup>th</sup> rounds of consultations. The 25<sup>th</sup> round took place during the months of October and November 2023, and

the 26<sup>th</sup> round, which ended its meetings on February 1st 2024. During the two rounds of consultations, Syria has provided all the cooperation and facilitation required for the DAT. These two rounds resulted in the closure of three outstanding issues as a result of the constructive cooperation provided by Syria. We reaffirm that Syria is continuing its unprecedented approach and cooperation with the Technical Secretariat, and will remain committed to fulfilling its obligations, and is ready to move forward, in accordance with what the Convention stipulates, and through organized and constructive dialogue, to close all outstanding issues at the earliest opportunity. Prejudging the results of the consultations between the Syrian side and the Technical Secretariat is unacceptable and indicates the efforts made by Western countries to disrupt and obstruct any progress in consultations and cooperation between the Syrian Arab Republic and the Technical Secretariat.

#### **Fourthly - regarding the Fact-Finding Mission (FFM)**

Syria recalls its previous requests that the Secretariat and the States Parties correct the work methods and approach of this mission, and oblige it to adhere to the provisions of the Convention, the verification annex, and the terms of reference agreed upon with Syria.

**Fifthly - the Investigation and Identification Team (IIT),**

We reaffirm our firm position on this team. We consider this team illegal, and that it was established through a politicized decision that contradicts what the Convention stipulates, and the mandate of this team is in absolute violation of its provisions, and therefore we do not recognize the outputs of this team that were issued and those that will be issued.

**Sixthly - Regarding the: Classified Briefing Session” on the Syrian chemical file,**

We affirm that Syria has the right, as a State Party, to express its position and express its observations and questions, especially since this briefing is mainly held on the Syrian chemical file. We categorically reject preventing my delegation from speaking at this session. We call on the Director-General and the States Parties to reject this behavior and find appropriate mechanisms to stop these practices against Syria, especially since this behavior was not the first, as it was preceded by similar behavior in a previous briefing session.

In conclusion, Syria has implemented all its obligations pursuant to its accession to the Convention, and Syria has nothing to hide, and rejects the false accusations directed against it that it is still hiding chemical weapons.

### **Right of Reply:**

We are surprised by what was stated in the statements of some Western countries during the discussion of this item, which included false and completely baseless accusations that fall within the framework of the hostile political positions against my country, Syria. These positions are not new, as some of these countries have carried out acts of direct and unjust aggression since the year 2011, and continue to do so to this day. Some countries' statements included slander, contrary to reality.

Finally, a question for everyone: Why would the Syrian Arab Army use a supposed chlorine barrel or cylinder, as they like to mention in their reports, which will in most cases lead to difficulty breathing for some people, when traditional a weapon achieves positive results in the field compared to the Chlorine which would cause difficulty breathing for three people, as in the alleged Kabanah

incident in 2019, in which US Secretary of State Pompeo accused the Syrian Government, even before it was investigated.

**Thank you and I hope that this statement will be considered an official document of the 105th Session of the Executive Council, and published on the General OPCW Website and Catalyst.**



الجمهورية العربية السورية

Syrian Arab Republic

**بيان**

**السفير ميلاد عطية**

**منظمة حظر الأسلحة الكيميائية المندوب الدائم لدى**

**رئيس وفد الجمهورية العربية السورية**

**أمام الدورة المائة وخمسة للمجلس التنفيذي**

**البند 7(ج)- إزالة البرنامج الكيميائي السوري**

**5-8 آذار 2024**

**الرجاء المراجعة أثناء الإلقاء**

السيد الرئيس،

### أولاً- بالنسبة لتقارير السيد المدير العام

تابعنا بعناية واهتمام ما جاء في التقارير الشهرية للسيد المدير العام/ ذوات الأرقام: 121، 122، 123، 124، 125. للأسف يستمر السيد المدير العام بصياغة تقاريره الشهرية بطريقة توجي بأن سورية لا تتعاون مع الأمانة الفنية. وبذات الوقت، تُشكل هذه التقارير الأرضية والذريعة لتوجيه اتهامات باطلة من قبل بعض الدول الغربية ضد سورية.

### ثانياً، فيما يخص التقارير الشهرية السورية

لقد وازبت سورية على تزويد الأمانة الفنية، ومن خلالها إلى الدول الأطراف بخمسة تقارير شهرية، في الفترة ما بين تشرين الأول 2023 وشباط 2023، وضحت فيها سورية الكثير من المعلومات الهامة، وصححت فيها الكثير مما يشوب تقارير السيد المدير العام والأمانة الفنية من معلومات غير موضوعية.

### ثالثاً- ما يخص تقرير السيد المدير العام عن عمل "فريق تقييم الإعلان"

لقد رحبت سورية بعقد جولتي المشاورات رقم /25/ خلال تشرين الأول وتشرين الثاني 2023، ورقم /26/ التي أنهت اجتماعاتها في الأول من شباط 2024. لقد قدمت سورية خلال جولتي المشاورات كل التعاون والتسهيلات المطلوبة لفريق تقييم الإعلان. وقد أثمرت هاتين الجولتين عن إغلاق ثلاث مسائل عالقة نتيجة التعاون البناء الذي قدمته وتقدمه سورية. ونؤكد مجدداً أن سورية مستمرة في نهجها وتعاونها غير المسبوق مع الأمانة الفنية، وستبقى ملتزمة بالوفاء بالتزاماتها، وهي جاهزة للمضي قدماً، وفقاً لما تنص عليه الاتفاقية، والحوار المنظم والبناء، لإغلاق كافة المسائل العالقة في أقرب فرصة. إن استباق نتائج المشاورات بين الجانب السوري



والأمانة الفنية هو أمرٌ مرفوض ويدل على المساعي التي تبذلها الدول الغربية لتعطيل وعرقلة أي تقدم في المشاورات والتعاون بين الجانبين.

#### رابعاً – فيما يخص بعثة تقصي الحقائق

تُعيد سورية التذكير بمطالباتها السابقة بأن تقوم الأمانة والدول الأطراف بتصحيح طرائق عمل ونهج هذه البعثة، وإلزامها بضرورة التقيد بنصوص الاتفاقية ومرفق التحقق والشروط المرجعية المتفق عليها مع سورية.

خامساً- أما فيما يخص فريق التحقيق وتحديد الهوية، نُعيد تأكيد موقفنا الثابت من هذا الفريق. إننا نعتبر هذا الفريق غير شرعي، وتم تأسيسه من خلال قرار مُسس يخالف ما تنص عليه الاتفاقية، وولاية هذا الفريق مخالفة بالمطلق لأحكامها، وبالتالي فإننا لا نعترف بمخرجات هذا الفريق التي صدرت وتلك التي ستصدر.

#### سادساً- فيما يخص جلسة الإحاطة السرية حول الملف الكيميائي السوري

نؤكد إن من حق سورية كدولة طرف، أن تُعبّر عن موقفها وأن تبدي ملاحظاتها وأسئلتها، سيما وأن هذه الإحاطة تُعقد أساساً حول الملف الكيميائي السوري. إننا نرفض بشكل قاطع منع وفد بلدي من التحدث في هذه الجلسة. ونطالب المدير العام والدول الأطراف برفض هذا التصرف وإيجاد الآليات المناسبة للتوقف عن هذه الممارسات ضد سورية، وخاصة وأن هذا التصرف لم يكن الأول، فقد سبقه تصرف مماثل في جلسة إحاطة سابقة.

ختاماً، لقد نفذت سورية جميع التزاماتها بموجب انضمامها إلى الاتفاقية، وليس لدى سورية ما تخفيه، وترفض الاتهامات الباطلة الموجهة إليها بأنه لا تزال تخفي أسلحة كيميائية.

### حق الرد/ بند 7(ج) إزالة البرنامج الكيميائي السوري

إننا نستغرب ما جاء في بيانات بعض الدول الغربية خلال مناقشة هذا البند، والتي تضمنت اتهامات باطلة لا أساس لها على الإطلاق، تندرج في إطار مواقف سياسية عدائية ضد بلدي سورية، وهذه المواقف ليست جديدة، إذ أن بعض هذه الدول، قام بأعمال العدوان المباشر وغير المباشر ضد سورية منذ عام 2011 ولا تزال تقوم بأعمال العدوان حتى يومنا هذا. وتضمنت بيانات بعض الدول افتراءات ، بشكل يخالف الواقع.

أخيراً، سؤال برسم الجميع: ما مصلحة الجيش العربي السوري أن يستخدم برمبل أو أسطوانة كلور مُفترضة، كما يحلو لهم أن يذكرونه في تقاريرهم، ستؤدي في أغلب الحالات إلى صعوبة في التنفس لبعض الأشخاص، طالما أن السلاح التقليدي يحقق نتائج إيجابية في الميدان أكبر بكثير من كلور يؤدي لصعوبة في التنفس لثلاثة أشخاص كما في حادثة كبانة المزعومة عام 2019، التي وجه فيها بومبيو وزير الخارجية الأمريكي اتهاماً للحكومة السورية، حتى قبل أن يتم التحقيق فيها .

أشكركم، وأرجو اعتبار هذا البيان وثيقة رسمية من وثائق الدورة الخامسة بعد المائة للمجلس التنفيذي، ونشره على الموقعين العام وكاتاليسست لمنظمة حظر الأسلحة الكيميائية .